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Текст реферата
Объект исследования：эмоциональные переживания.
Предмет исследования ： особенности эмоциональных переживаний у

китайских студентов в межличностных отношениях.
Цель исследования： выявить и описать особенности эмоциональных

переживаний у китайских студентов в межличностных отношениях.
Методы исследования： теоретические (анализ научной литературы,

систематизация и обобщение данных); эмпирические: методы сбора данных
(Шкала депрессии, тревоги и стресса (DASS-21) S.H. Lovibond и P.F.
Lovibond, Шкала одиночества UCLA (версия 3) D. Russell); методы
обработки данных: количественный и качественный анализ данных,
статистическая обработка.

Полученные результаты и их новизна ： в результате исследования
установлены гендерные различия в эмоциональном состоянии китайских
студентов: у женщин-студенток выявлены несколько более высокие уровни
депрессии, тревоги и стресса по сравнению с мужчинами. Впервые показано, что,
несмотря на схожие распределения по уровням одиночества и социальной
изоляции, женщины чаще ощущают «непонимание окружающих» (36% против
30,67% у мужчин). Установлены сильные положительные корреляции между
депрессией, тревогой и стрессом как у мужчин, так и у женщин, что
подчеркивает их взаимосвязанность. Новизна исследования заключается в
выявлении взаимосвязи этих эмоциональных состояний с учетом
социокультурного контекста, в частности, с концепцией «лица», что вносит
вклад в понимание психологической адаптации китайских студентов в
межкультурной среде. В частности, выдвинуто предположение, что «потеря
лица» может усиливать связь между стрессом и депрессией/тревогой.



Достоверность материалов и результатов дипломной работы ：
достоверность результатов обеспечивается репрезентативной выборкой,
применением валидизированных психологических методик и использованием
методов статистического анализа, включая корреляционный анализ.
Статистически значимые корреляции между депрессией, стрессом и тревогой, а
также учет гендерных различий, подтверждают надежность полученных данных.
Результаты согласуются с существующими исследованиями в области кросс-
культурной психологии и гендерных различий в эмоциональном состоянии.

Область возможного практического применения ： результаты
диссертационного исследования могут быть использованы в разработке
программ психологической поддержки и адаптации для китайских студентов,
обучающихся за рубежом; межкультурных тренингах для повышения
осведомленности о культурных особенностях эмоционального выражения и
переживания; практической работе психологов и психотерапевтов, работающих с
китайскими студентами, для более эффективной диагностики и коррекции
эмоциональных проблем; создании методических рекомендаций для
преподавателей и администраторов вузов по созданию благоприятной
образовательной среды для иностранных студентов.

Annotation

Emotional experiences of Chinese students in interpersonal relationships :
annotation to the master's thesis /Qu Jing ; BSU, faculty of Philosophy and Social
Sciences, department of Social and Organizational Psychology ; scientific
superviser XENDA O.G. Candidate of Psychological Sciences, Associate
Professor

Structure and scope of the diploma work:Master's thesis includes 67 p., 1
figure, 9 tables, 71 sources, 4 appendices

Keywords: emotional distress, Chinese students, interpersonal relationships,
cultural characteristics, adaptation, intercultural communication, "saving face".

Summary text
The object of the research:emotional distress.
The subject of the research:Features of emotional experiences in Chinese

students in interpersonal relationships.
The purpose of the research:To identify and describe the features of

emotional experiences in Chinese students in interpersonal relationships.



Methods of research: theoretical (analysis of scientific literature,
systematization and generalization of data); empirical: data collection methods
(Depression, Anxiety and Stress Scale (DASS-21) S.H. Lovibond and P.F.
Lovibond, UCLA Loneliness Scale (version 3) D. Russell); data processing
methods: quantitative and qualitative data analysis, statistical processing.

The results of the work and their novelty:: the study established gender
differences in the emotional state of Chinese students: female students were found
to have slightly higher levels of depression, anxiety and stress compared to men. It
is shown for the first time that despite similar distributions in levels of loneliness
and social isolation, women are more likely to feel "misunderstood by others"
(36% vs. 30.67% for men). Strong positive correlations were found between
depression, anxiety and stress in both men and women, emphasizing their
interconnectedness. The novelty of the study lies in the identification of the
interrelationship of these emotional states taking into account the sociocultural
context, in particular the concept of "face", which contributes to the understanding
of Chinese students' psychological adaptation in cross-cultural environments.
Specifically, it is hypothesized that "loss of face" may enhance the relationship
between stress and depression/anxiety.

Authenticity of the materials and results of the diploma work:reliability of
the results is ensured by representative sampling, application of validated
psychological techniques and use of statistical analysis methods, including
correlation analysis. Statistically significant correlations between depression,
stress and anxiety, as well as taking into account gender differences, confirm the
reliability of the obtained data. The results are consistent with existing research in
the field of cross-cultural psychology and gender differences in emotional state.

Recommendations on the usage:The results of the dissertation research can
be used in the development of psychological support and adaptation programs for
Chinese students studying abroad; intercultural trainings to raise awareness of
cultural peculiarities of emotional expression and experience; practical work of
psychologists and psychotherapists working with Chinese students for more
effective diagnosis and correction of emotional problems; creation of
methodological recommendations for teachers and administrators of higher
education institutions to create good
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